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Colofon Rekenschap
BE ZINNING

Omgang met de natuur
VA N DE FR AC TIE VOOR ZIT TER

De afgelopen periode werd 

gekleurd door de behandeling van 

de Omgevingsvisie en interim-

Omgevingsverordening. De visie is 

eigenlijk een breed document 

waarin de visie geschetst wordt op 

de inrichting van de provincie 

Utrecht in 2050. Welke functies 

komen op welke plaats ofwel waar 

gaan we wonen, waar gaan we 

werken en waar en hoe gaan we 

reizen? De onderliggende verorde-

ning is de set van regels die het 

mogelijk maken om de visie op 

termijn te realiseren. 

Bertrick van den Dikkenberg, 
fractievoorzitter

Inspraak Eemnes

Sommige onderwerpen vanuit die grote bak 
aan regels spelen bij zo’n behandeling op 
en doen het stof opwaaien.  Zo hebben we 
mooie inspraakavonden gehad, waarbij in-
woners van Eemnes ruim vertegenwoordigd 
waren en ieder evenement mensen had af-
gevaardigd naar de provincie om te vertellen 
hoe jammer het zou zijn als evenement X 
niet meer georganiseerd zou kunnen wor-
den. Want op de kaart stond dat Eemnes 
geheel in het aandachtsgebied voor stilte-
gebieden zou komen te liggen met be-
perkte mogelijkheden voor evenementen. 
De gedeputeerde kon hier geruststellend 
op antwoorden waardoor de kou weer uit de 
lucht was. 

Debat Ronald McDonald Huis

Veel intenser was het debat rond het Ronald 
McDonald Huis nabij het Prinses Máxima 
Centrum (PMC) en het Wilhelmina Kinder-
ziekenhuis (WKZ). Het RMD huis, waar ou-
ders van in de ziekenhuizen opgenomen 
kinderen kunnen logeren gedurende de 
behandelingen, moet verhuizen voor ont-
wikkelingen op de Uithof en vanwege de 
beperkte ruimte die ze nu hebben. Zij willen 
daarbij graag in de buurt blijven van de 
kindercentra. Door bureaucratische regels 
over rode contouren en zichtlijnen van de 
historische waterlinie wordt dit door het 
college van Gedeputeerde Staten onmoge-
lijk gemaakt. Schrijnend! We hebben fel 

gepleit voor een adequate oplossing binnen 
de wensen van het RMD. Het leverde span-
nende en felle debatten op, maar helaas was 
er onderaan de streep onvoldoende steun 
voor onze lijn. 

Gezondheid centraal

Het debat rond de Omgevingsverordening 
hebben we toegespitst op de gezondheid 
voor u als inwoner. Gezondheid als het gaat 
om het stedelijk leefklimaat door groene 
daken vaker verplicht te stellen en zo hit-
testress en dergelijke te bestrijden, maar 

ook de gezondheid van omwonenden rond 
energieprojecten. Over de amendementen-
die we hierover indienden later meer. Helaas 
was er geen steun voor onze amendemen-
ten. Blijkbaar is gezondheid alleen belang-
rijk als je geitenhouders kunt dwarsbomen 
en niet bij energieprojecten…

Voedselagenda

In de laatste Statenvergadering hebben we 
bij allerlei inhoudelijke onderwerpen stil 
gestaan. We hebben bijvoorbeeld tegen een 
provinciaal Sportbeleid gestemd en stevige 
kritiek geuit op het stuk Sterk Utrechts Be-
stuur. Ook hebben we uitgebreid stilgestaan 

bij de provinciale Voedselagenda. Een 
plan waarin de provincie meer werk gaat 
maken van zogenaamde korte ketens. 
Voedsel in een directe lijn van de boer 
naar het bord. Wij als SGP vinden dit 
belangrijk, omdat de boer dan meer geld 
kan verdienen aan zijn producten en de 
binding tussen boer en consument sterker 
wordt. Drie amendementen en een motie 
om het voorstel scherper te maken en 
meer doelgericht te werken zijn aangeno-
men. Een prachtig resultaat. 

Veranderend klimaat

Dit themanummer gaat over klimaatadap-
tatie. Hoe geven we handen en voeten aan 
een veranderend klimaat in onze leefom-
geving. Dat is ook iets waar iedereen mee 
te maken krijgt. Meer hitte, droogte en 

mogelijke wateroverlast? Wat doet de pro-
vincie hieraan? Een volgende keer D.V. ho-
pen we u mee te nemen in het onderwerp 
van de laatste Statenvergadering: de korte 
voedselketen in de provincie Utrecht. Deo 
Volente, zo de Heere, Die ook het klimaat in 
Zijn Vaderlijke hand heeft en regen en zon 
geeft op Zijn tijd, wil en wij leven. 

Ik wil u aansporen tijden van heilige afzon-
dering te zoeken. Zorg dat u uzelf niet kwijt-
raakt in een massa godsdienstige voorne-
mens of in de bedrijvigheid van allerlei 
godsdienstige bezigheden. U kunt ‘al te 
godsdienstig’ zijn! Als u het laat gebeuren 
dat allerlei zaken te veel beslag op uw tijd 
leggen, houdt u misschien geen tijd over 
voor persoonlijk gebed, voor gesprekken in 
de binnenkamer, voor persoonlijke omgang 
met God. Dat is niet goed, ook al worden 
deze zaken godsdienstig genoemd en hebt 
u er een godvruchtig doel mee. Velen zijn 
de bewijzen van hun christen-zijn, hun gees-
telijke vreugde, hun verzekerde hoop kwijt-
geraakt in vrome bezigheden, godsdienstige 
drukte en allerlei bijkomstige zaken van het 
christendom.
Ontvang deze waarheid in de Liefde Die haar 
aanbiedt. Tenzij u tijd doorbrengt in de bin-
nenkamer om met Christus alleen te zijn, kan 
uw ziel niet toenemen in het geestelijke 
leven. Dan kunt u geen levendige, opge-
wekte, gelukkige christen zijn. Dan kunt u 
niet leren rustig naar de dood te kijken en 
met vertrouwen de eeuwigheid tegemoet te 
zien. Deze tijden van afzondering vormen 
het krachtigste instrument voor geestelijke 
groei. Daar in de eenzaamheid met onze 
Heere leren we Zijn hart en gedachten 
steeds beter kennen.
Jezus nam Zijn discipelen mee naar een 
verlaten plaats, weg van alle andere mensen. 
Wij lezen dat Hij hun daar uitleg gaf over de 
gelijkenissen die zij in het drukke rumoer 
van de mensenmenigte hooguit gebrekkig 
begrijpen konden. Geliefden, onze Leraar 
Christus geeft veel uitleg op een ziekbed, 
tijdens slapeloze nachten, in een tijd van 
tegenspoed of verlies en zelfs op het sterf-
bed. Daar verklaart Hij allerlei duistere be-
schikkingen in Zijn voorzienigheid en onder-
wijst Hij ons over grote problemen in ons 
leven. Juist de schaduwen onthullen dan 
allerlei wonderen en schoonheden van een 
landschap dat door de oogverblindende 
zonnestralen juist verduisterd wordt. 
Eenzame wegen geven een besef van de 

werkelijkheid en de ernst van het leven. Dat 
is nodig, want de zon van voorspoed werpt 
er zo’n stralend licht over dat dit voor onze 
ogen verborgen blijft. Op de school van te-
genspoed worden wij snelle leerlingen! Daar 
duiken we in Gods gedachten, daar kruipen 
we als het ware in Jezus’ hart. Dan wordt het 
aloude Boek van God als een nieuwe open-
baring. Laat uw hart, afgezonderd van de 
wereld, rusten bij God. Dan worden allerlei 
voorheen onbegrijpelijke gebeurtenissen 
uit uw leven verklaard en leert u uzelf beter 
kennen. En als we dan weer tevoorschijn 
komen uit de beslotenheid die voor ons een 
Bethel en Pniël geweest is, roepen we het 
uit ‘Welgelukzalig is de man, o HEERE, dien 
Gij tuchtigt, en die Gij leert uit Uw wet. 
Heere, bij deze dingen leeft men, en in dit 
alles is het leven van mijn geest!’ (Ps. 94:12, 
Jes. 38:16)

Wees dus waakzaam. Zorg dat de aantrek-
kingskracht van de wereld en de zorgen van 
het leven geen inbreuk maken op uw heilige, 
verborgen wandel met God. Voorkom dat 
allerlei uitwendige godsdienstige bezighe-
den u in beslag nemen. Wees alert op alles 
en iedereen die ervoor zorgen zou dat Chris-
tus ook maar één hartenklop minder van u 
krijgt, dat u ook maar één gedachte of mo-
ment minder aan Hem wijdt. Geef Hem in 
alle dingen de eerste plaats. Plaats de eerste 
en de laatste schoof van de oogst op Zijn 
altaar. Leg de eerste vruchten van het veld 
en de opbrengst van de wijnoogst aan Zijn 
voeten. Geef Hem de eerstelingen en de 
naoogst. Wijd uw eerste en laatste gedach-
ten van liefde aan Hem. 

Uit: De volheid van Christus, Belicht vanuit 
het leven van Jozef als onderkoning van Oc-
tavius Winslow (uitgave: De Banier, 2020, 
pag. 125-127).

“Toen kon Jozef zich niet bedwingen voor allen die bij hem stonden, en hij riep: Doet alle 
man van mij uitgaan. En er stond niemand bij hem, als Jozef zich aan zijn broederen bekend-
maakt.”  Genesis 45: 1

Wees dus 

waakzaam.
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Persoonlijke terugblik

De periode is alweer op de helft 

dit jaar. Hoewel corona veel 

beperkingen met zich heeft 

meegebracht, blikken we toch 

terug op twee jaar waarin we veel 

hebben kunnen doen. In dit 

nummer blikt ieder fractielid zelf 

terug op die twee jaar en doen we 

een poging om onze fractie te 

versterken.

 
Fractie

Bertrick                                                                                     

“Terugblikken is keu-
zes maken… Wat een 
dankbaarheid mogen 
we hebben voor de 
achterliggende jaren! 
We hebben geen ver-
gadering gemist in de 
Staten, er heerst een 
erg fijne sfeer in de 
fractie en het onder-

ling vertrouwen en de samenwerking is 
buitengewoon goed. Hoewel het digitale 
natuurlijk een gemis is, realiseren we samen 
mooie resultaten voor u als inwoner. Als 
fractievoorzitter mag ik de ongeveer maan-

delijkse fractievergaderingen voorzitten. 
Nadien kan ik blind varen op de inbreng van 
de commissieleden. Eventuele moties en 
amendementen hieruit volgend mag ik in-
dienen en verdedigen in de Staten; erg 
plezierig. Ik zie uit naar de verdere samen-
werking en, zodra het weer kan, de ontmoe-
tingen met u om de realiteit van provinciaal 
beleid te bespreken op locatie.“

Arie                                                                                                

“Als nieuwe inwoner van de provincie heb 
ik kennis gemaakt met het commissiewerk 
van de Staten. Eén van de eerste verassingen 
was dat een aantal fracties niet thuis was, 
toen de provincie moest gaan betalen voor 

de oeververbeteringen 
van het Merwedeka-
naal. Dat ontlokte mij 
de opmerking dat ik 
hier verbaasd over was, 
daar de Provincie Vijf-
h e r e n l a n d e n  t o c h 
graag binnen haar gren-
zen kreeg. Nou zei een 
Statenlid: ‘Wij stonden 

echt niet te trappelen hoor.’ Verder kunnen 
we zeggen dat we binnen de Staten prettig 
samenwerken. Ook met de gedeputeerden 
hebben we goed contact. Alleen digitaal 
vergaderen is een drama. Je mist de contac-
ten.”

Frans                                                                                        

“Vijf jaar geleden ben ik begonnen als frac-
tiemedewerker. De afgelopen twee jaar 
kwam daar het commissielidmaatschap bij. 
Dat is me goed beval-
len. Het is een mooie 
verr ijking van het 
werk als fractieme-
dewerker om het ook 
zelf af te kunnen ma-
ken in de commissie. 
In de commissie RGW 
probeer ik in de voet-
sporen van mijn voor-
gangers Jan van de Lagemaat en Piet van 
Leeuwen te treden. Ik heb gemerkt dat een 
inhoudelijke inbreng met goed voorwerk en 

voldoende persoonlijk contact wordt ge-
waardeerd en ook resultaten afwerpt.” 

Dick                                                                                                 

“De tijd gaat snel, gebruikt hem wel”. Dat 
gezegde kunnen we persoonlijk en op ver-
schillende zaken toepassen. Deze Statenpe-
riode zit er alweer voor de helft op. Waar 

voorheen de fractie-
vergaderingen fysiek 
plaats vonden, gebrui-
ken we al een  jaar de 
c o m m u n i c a t i e  v i a 
Teams. Een mooie uit-
vinding, maar het blijft 
een hulpmiddel. Des-
ondanks mag het werk 
van de fractie zijn door- 

gang vinden.  Iedere keer een volle agenda 
met voorstellen te bespreken. Steeds in af-
hankelijkheid en met het oog op voor wie 
doen we het. Zaken nuchter bekijken en 
beoordelen. De vele moties en  amendemen-
ten die door de fractie(voorzitter) worden 
ingediend en worden aangenomen werken 
zeker motiverend.”

Kees                                                                                                 

“Als ik terugkijk op de afgelopen twee jaar 
als steunfractielid merk 
ik dat corona toch heel 
wat zaken heeft doen 
veranderen. Was ik bij 
de campagne act ief 
betrokken, sta ik nu 
meer op afstand, let-
terlijk én f iguurlijk . 
Want fysiek vergaderen 
zit er niet in en dat doet 
toch wel wat; maar hopelijk gaat het de ko-
mende periode snel veranderen. Al hebben 
we maar één zetel in de Provinciale Staten 
er wordt gewerkt voor tien! Dat is een knap 
stukje werk én hoopgevend voor de toe-
komst! Ik merk dat we met elkaar een goed 
team zijn en hoop dat we onder Gods zegen 
nog veel mogen bereiken voor de provincie 
en haar inwoners!”

FR AC TIENIEUWS

Wij zijn op zoek naar een medewerker die ons kan helpen ons werk breder uit te dragen 
in de provincie. Ben jij goed in het doordenken van een mediastrategie, handig met so-
cial media en taalkundig sterk? Solliciteer dan op deze vacature!

Wie ben jij?
* Een enthousiaste SGP-er
* Een strategische denker
* Digitaal vaardig
* 2-4 uur per week beschikbaar
* Politieke ervaring is een pré.

Wat worden je taken?
* Opstellen van een doordachte mediastrategie in overleg met de fractie;

* Bijhouden van onze social media kanalen;

* Opstellen en verspreiden van persberichten; 

* Maken van filmpjes om onze inzet breder te verspreiden. 

Het betreft een betaalde functie. Meer informatie? 
Neem dan contact op via sgp@provincie-utrecht.nl of via 06 83 34 63 24. 

Kom jij ons team versterken?
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krijgt. In dit artikel geven we de aanpak tot 
nu toe weer en de doelen van de geïntensi-
veerde aanpak.

Huidige activiteiten

• De provincie participeert actief in de 
werkregio’s die zijn opgezet in het kader van 
het Deltaprogramma Ruimtelijke adaptatie. 
Deze werkregio’s voerden stresstesten uit, 
organiseerden bestuurlijke klimaattops en 
werken aan regionale klimaatadaptatiestra-
tegieën, uitvoeringsprogramma’s en risico-
dialogen. 
• Met behulp van een financiële bijdrage uit 
het eerder genoemde Deltaprogramma 
konden vijf Utrechtse wijken maatregelen 
nemen om wateroverlast en hittestress te 
verminderen. De Universiteit Utrecht doet 
onderzoek naar de maatregelen.
• De provincie ondersteunt verschillende 
regionale initiatieven. Een paar voorbeel-
den: werkplaats groene schoolpleinen in 
Amersfoort , waterspeelplaats Stichtse 
Vecht, bewonersdialogen in Rhenen en pro-
gramma ‘Groen aan de Buurt’. 

Klimaatadaptatie
THEM A K LIM A ATADA P TIE

Het thema van dit nummer is 

klimaatadaptatie. Best een heel 

specifiek onderwerp. Tegelijk is 

het heel actueel en onze inbreng 

bij de Omgevingsvisie en -veror-

dening had er alles mee te maken. 

Bovendien is het een speerpunt uit 

ons verkiezingsprogramma Voor 

een gezonde provincie. 

 
Frans Hazeleger

Wat is klimaatadaptatie?

Het gaat de afgelopen jaren in Nederland 
heel veel over klimaatverandering. Het kli-
maat verandert. Daarover is eigenlijk geen 
discussie. Waar je wel over kunt discussiëren 
is over de vraag hoeveel invloed de mens op 
dit proces heeft. Komt de klimaatverande-
ring (uitsluitend) door de industrialisatie? En 
belangrijker: kan de mens de klimaatveran-
dering dan ook stoppen? Voor onze fractie 
is het altijd glashelder geweest: we hebben 
als mens een grote verantwoordelijkheid 
gekregen van onze Schepper. Daarom past 
het niet door te gaan op het spoor van on-
gebreidelde spendeerzucht en uitputting 
van bronnen. De hand aan de ploeg dus om 
vervuiling en uitstoot tegen te gaan. Tegelijk 
moeten we ook realistisch zijn: we hebben 
als mens, laat staan als Utrechtse politiek, 
de thermostaat van de aarde niet in handen. 
Het klimaat verandert altijd al, maar nog 
nooit woonden wij met zoveel mensen in de 
stad en de delta. Dat maakt ons kwetsbaar-
der met grotere getallen. Daarom moeten 
we er serieus rekening mee houden dat het 
klimaat ook de komende jaren zal blijven 
veranderen. Met alle gevolgen van dien. 
Klimaatadaptatie is eigenlijk het leren om-
gaan met de gevolgen van klimaatverande-
ring. Een wijze bouwmeester overrekent de 
kosten en houdt dus ook rekening met de 
ontwikkelingen die er in de toekomst aan 
komen. Eén concreet voorbeeld: door de 
klimaatverandering valt de regen veel ge-
concentreerder: in de zomer valt er soms 
wekenlang helemaal geen regen, terwijl een 
paar maanden eerder nog door heel het land 
sprake was van wateroverlast. Klimaatadap-
tatie betekent dat je je daarop aanpast en 
dus zorgt dat je het water dat in periodes 
van overvloedige regen opslaat, zodat je dat 
water in een daaropvolgende periode van 
droogte weer kunt inzetten. 

Wat vindt de SGP?

Zoals al een klein beetje duidelijk is gewor-
den, is onze fractie groot voorstander van 
een proactieve klimaatadaptatie. Als je ziet 
dat er hoge golven aan komen, moet je een 
dijk bouwen. We hebben ons er dan ook in 

de afgelopen periode op verschillende mo-
menten voor ingezet dat ook de provincie 
zich hiervoor inzet. Toen het college  in 
september met een programmaplan Klimaat-
adaptatie kwam, hebben we dat dan ook van 
harte gesteund. We hebben bij de behande-
ling van dit plan zelfs opgeroepen om nog 
groter en concreter te denken. Eén van de 
belangrijkste speerpunten voor de komende 
jaren zal gaan worden hoe we voldoende 
drinkwater garanderen. Het lijkt erop alsof 
de provincie dit punt nog onvoldoende 
scherp in het vizier heeft. De ambitie lijkt 
wat te ontbreken. We zien dit op het moment 
van schrijven opnieuw in het Bodem & Wa-
ter Programma dat is opgesteld. Bij de be-
spreking van dit programma zullen we het 
punt van drinkwatervoorraad opnieuw in 
brengen. De concretiseringsslag van het 
programmaplan Klimaatadaptatie volgt later 
dit jaar. De komende jaren wordt sowieso 
ook vanuit het Rijk meer geld verwacht om 
de klimaatadaptatie vorm te geven. Overi-
gens hebben wij in ons verkiezingspro-
gramma al geschreven dat ook voor de wa-
terschappen een belangrijke rol is wegge-
legd op dit punt. U treft daarom in dit 
nummer ook een interview aan met onze 
SGP-waterschapsbestuurder uit Vallei & 
Veluwe. Juist op het gebied van water moet 
en kan er veel gebeuren.  

Wat doet de provincie?

Verderop in dit nummer interviewen we 
gedeputeerde Hanke Bruins Slot over kli-
maatadaptatie en haar rol in dat beleid. In 
dit introducerende artikel geven we een 
beknopte weergave van het programmaplan 
Klimaatadaptatie dat op 30 september 2020 
werd vastgesteld door de Provinciale Staten. 
De doelstelling van dit programma is helder: 
‘in 2050 is de provincie Utrecht klimaatbe-
stendig en waterveilig. Over dertig jaar is de 
samenleving in onze regio klaar om de ge-
volgen van klimaatverandering, zoals water-
overlast, droogte, hitte en overstromingen, 
op te vangen.’ In het programma worden de 
acties tot nu toe beschreven, wordt een in-
druk gegeven van de voorgestelde intensi-
vering van de aanpak en wordt ten slotte 
verantwoord hoe dit organisatorisch vorm 

• Regiopartners werden ondersteund in een 
aanpak Gevolgenbeperking Overstromin-
gen.
• De provincie ondersteunt de Klimaatbe-
stendige Wateraanvoer (KWA) van Hoog-
heemraadschap de Stichtse Rijnlanden. In 
tijden van extreme droogte biedt dit de 
mogelijkheid om extra water aan te voeren 
vanuit het AmsterdamRijnkanaal en de Lek.
• De provincie denkt mee met Rijkswater-
staat en de waterschappen in de verkenning 
van mogelijkheden om het watersysteem 
voor het grote gebied dat voor afwatering 
en aanvoer van zoetwater afhankelijk is van 
het Amsterdam-Rijnkanaal en het Noordzee-
kanaal toekomstbestendig te maken.
• De provincie werkt met een brede keten 
van partijen samen in de Blauwe Agenda 
Utrechtse Heuvelrug. Met deze agenda 
wordt toegewerkt naar een samenhangende 
brede visie op het watersysteem van de 
Heuvelrug. Doelen zijn: water langer vast-
houden; meer water infiltreren; kansen voor 
schoner water benutten; integrale waterop-
lossingen bedenken. 

Doelen geïntensiveerde aanpak

• Het bevorderen van bewustwording en 
het stimuleren van gedragsverandering ten 
aanzien van klimaatadaptatie.  
• Het in de praktijk brengen van klimaat-
adaptatie door het ondersteunen van con-
crete fysieke maatregelen, pilots, voor-
beeldprojecten en innovaties.
• Het verankeren van klimaatadaptatie in 
eigen provinciaal beleid, regels, program-
ma’s en uitvoering.
• Het participeren in activiteiten in de wer-
kregio’s en de ontwikkeling en uitvoering 
van regionale klimaatadaptatiestrategieën 
voor elke werkregio. 
• Het benutten en versterken van de cyclus 
van kennis en monitoring op het gebied van 
klimaateffecten en klimaatadaptatiemaat-
regelen.
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en CDA indienden om de hoogte van een 
windmolen die een boer op zijn eigen erf wil 
realiseren niet te beperken op 20 meter, 
maar op 25 meter werd wel aangenomen. In 
de bijdrage van onze fractievoorzitter hebt 
u al kunnen lezen dat we ons ook hard ge-
maakt hebben voor de beste locatie voor het 
nieuwe Ronald McDonald Huis. Een belang-
rijke discussie die we helaas bij de stem-
mingen verloren hebben. Het laatste punt 
dat we hebben ingebracht is dat we samen 
met PvdD een amendement hebben inge-
diend om een verbod op consumentenvuur-
werk in te voeren binnen stiltegebieden. 
Voor ons is het onbegrijpelijk dat er in de 
verordening expliciet is opgenomen dat in 
stiltegebieden wél vuurwerk mag worden 
afgestoken. Toen een amendement onhaal-
baar bleek hebben we het omgezet naar een 
motie, zodat de gedeputeerde de tijd heeft 
om met de betrokken gemeenten te overleg-
gen.

Groene daken 

Het belangrijkste punt heeft dus alles te ma-
ken met klimaatadaptatie. In de MER-rappor-
tage, een belangrijk document waarin de 
gevolgen van het beleid op het milieu en de 
leefomgeving worden getoetst, wordt gesteld 
dat de ambitie van verdichting van stedelijk 
gebied en de ambitie van een klimaatbesten-
dige en gezonde stad met elkaar botsen. Het 
college wil, in lijn met vorige colleges, het gros 
van de nieuwe woningen binnen bestaand 
stedelijk gebied realiseren. Er is de afgelopen 
jaren echter al zoveel binnen kernen bijge-
bouwd dat het zo langzamerhand lastig wordt 
om nog iets te bouwen zonder het groen aan 
te tasten. Wat ons betreft moeten we daar wat 
mee. Daarom hebben wij een goede oplossing 
aangedragen door een amendement in te 
dienen waarin wij een regel opnemen in de 
verordening die de realisatie van groene da-
ken/gevels verplicht stelt bij grotere binnen-
stedelijke verdichtingsprojecten. Op deze 
manier voorkom je dat verdichting er automa-
tisch toe leidt dat binnenstedelijk groen wordt 
opgeofferd. Er zijn in de provincie al verschil-
lende goede voorbeelden van hoe dit er uit 
kan zien. Zo zijn we in voorbereiding op deze 
vergadering op bezoek geweest bij een pro-

Onze inbreng bij de Omgevingsvisie
FR AC TIE

Het begon allemaal al in 2017. Net 

na de vaststelling van de herijkte 

provinciale visie en verordening in 

december 2016 begonnen we in de 

provincie te spreken over de 

Horizon 2050. Het voorlopige 

einde van de route was er op 10 

maart 2021. Een terugblik, met 

aan het eind een focus op het 

thema van dit nummer: klimaat-

adaptatie. 

 
Frans Hazeleger

Omgevingswet

De Omgevingswet is in 2014 door VVD-
minister Schultz Van Haegen ingediend en 
uiteindelijk in maart 2016 aangenomen door 
de Eerste Kamer. Het idee is dat tientallen 
wetten en nog veel meer regels gebundeld 
worden in één wet. Het moet voor de burger 
allemaal veel eenvoudiger worden en de 
overheid moet minder in termen van ‘nee, 
tenzij’ denken en meer in termen van ‘ja, 
mits’. Tot zo ver de mooie theorie. Vijf jaar 
later is de wet nog steeds niet in werking 
getreden en in de cultuur van ambtelijke 
organisaties lijkt weinig tot niets veranderd. 
Provincies en gemeenten hebben intussen 
wel vele miljoenen uitgegeven aan de ‘im-
plementatie van de Omgevingswet’. Zo ook 
de provincie Utrecht. 

Horizon 2050

Het proces begon met het opstellen van een 
Horizon 2050. Gedeputeerden gingen op 
locaties in de regio in gesprek met bewoners 
en belangenbehartigers, 65 studenten en 
young professionals mochten onder leiding 
van de commissaris nadenken over de toe-
komst van de provincie en maar liefst 630 

mensen vulden de enquête in. Al met al een 
indrukwekkende vertoning, maar bij de 
breedte van de groep meedenkers hebben 
we onze vraagtekens. 

Koersdocument

Politieke betrokkenheid kwam er later in 
2018, toen de Provinciale Staten het Koers-
document richting de Omgevingsvisie en – 
verordening vaststelden. Namens de SGP 
voerde toenmalig Statenlid Piet van Leeu-
wen het woord. In de vergaderingen over dit 
stuk werd hij niet moe steeds weer het be-
lang van een cultuurverandering te bena-
drukken. Daarnaast pleitte hij voor het op-
lossen van de regionale woningbouwpro-
blematiek, maar wees hij er ook op dat er in 
de provincie simpelweg geen ruimte is om 
alle woningzoekenden in heel de randstad 
te bedienen. We moeten selecteren wat we 
wel en wat we niet willen in Utrecht. Boven-
dien riep hij het bestuur op meer in gesprek 
te gaan met gemeenten, zodat er straks een 
logische opbouw is vanuit gemeentelijke 
omgevingsvisies naar de provinciale. Helaas 
leidden de SGP-amendementen destijds niet 
tot bijstelling van het beleid. Door de dui-
delijke inzet op de leefbaarheid van kleine 
kernen is er na de verkiezingen gelukkig wel 
meer ruimte gekomen voor kleinschalige 
uitbreidingen van kleine kernen.

Bouwstenen

Er zijn in de periode tussen december 2018 
en maart 2021 heel veel vergaderingen 
geweest over de Omgevingsvisie. Zo zijn er 
verschillende ‘bouwstenen’ besproken, waar 
we u in Het Beginsel of op de website in 
hebben geprobeerd mee te nemen. Een 
voorbeeld hiervan is het Afwegingskader 
Uitbreidingslocaties. Hier wordt het beleid 
beschreven voor de uitbreiding van (kleine) 
kernen ten behoeve van woningbouwloca-
ties of bedrijventerreinen. Omdat we al die 
discussies al in de loop van de periode ge-
voerd hadden, werd de bespreking van de 
Omgevingsvisie uiteindelijk wat technischer 
dan bij een dergelijk belangrijk document 
verwacht zou kunnen worden.

Omgevingsvisie

Omdat door het Rijk is besloten dat de Om-
gevingswet niet op 1 januari 2021, maar pas 
op 1 januari 2022 wordt ingevoerd, kan de 
provincie de Omgevingsverordening op dit 
moment nog niet laten ingaan. De wettelijke 
basis daaronder ontbreekt. De voorbereidin-
gen waren echter al wel klaar. Uiteindelijk 
heeft het provinciebestuur, met onze steun, 
besloten de Omgevingsvisie al wel vast te 
stellen en een speciale interim-omgevings-
verordening vast te stellen. In die verorde-
ning worden de principes van de Omge-
vingswet al toegepast en worden alle regels 
samengevoegd in één document, maar alles 
nog op de oude wettelijke basis. Als de wet 
op 1 januari 2022 ingaat, kunnen we in de-
cember de definitieve Omgevingsverorde-
ning vaststellen.   

Inbreng 

In de inbreng tijdens de Statenvergadering 
zijn we niet teruggegaan achter eerdere 
discussies, maar hebben we ons gericht op 
de zes punten waar we politiek het verschil 
wilden maken bij de vaststelling van de 
uiteindelijke beleidsstukken. Op één punt 
kom ik aan het eind van dit artikel uitgebreid 
terug, omdat het alles te maken heeft met 
het thema van dit nummer: klimaatadaptatie. 
De andere punten benoem ik kort. We heb-
ben een motie ingediend waarin we het 
college verzochten de programma’s die 
worden uitgewerkt op basis van de Omge-
vingsvisie voor te leggen aan de Staten. Nu 
deze motie is aangenomen, is hiermee 
voorkomen dat Gedeputeerde Staten allerlei 
programma’s gaat vaststellen zonder dat de 
Staten hierin betrokken worden. Vervolgens 
hebben we een amendement ingediend om 
de WHO-advieswaarde aan te houden als 
maximale geluidsnorm voor windmolens. De 
geluidsnorm die nu in Nederland wordt 
aangehouden is sterk verouderd en er ko-
men steeds meer wetenschappelijke gelui-
den die stellen dat het slecht is voor de 
gezondheid van omwonenden om in de di-
recte nabijheid van een windmolen te wo-
nen. Helaas werd dit amendement verwor-
pen. Een amendement dat we samen met CU 

ject in Amersfoort waar een verdichting is 
gerealiseerd met een prachtige groene dak-
tuin. Ons amendement werd verworpen, maar 
er wordt intussen in de organisatie nagedacht 
over hoe het in de definitieve verordening 
toch nog op een bepaalde manier kan worden 
opgenomen. 
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In gesprek met de gedeputeerde 
THEMA-INTERVIEW

Vaak hebben we in ons Beginsel 

één lang interview. Dit keer 

hebben we gekozen voor twee wat 

kortere interviews: één met de 

gedeputeerde Klimaatadaptatie 

van onze provincie en één met 

onze SGP-bestuurder in water-

schap Vallei & Veluwe. Beide 

interviews gaan gepaard met een 

aantal praktische voorbeelden van 

klimaatadaptatie in Utrecht. 

 
De redacte

Kunt u zich kort voorstellen aan de lezers 
van Het Beginsel? 

“Mijn naam is Hanke Bruins Slot, gedepu-
teerde sinds 2019 en woonachtig in Utrecht. 
Hiervoor was ik lid van de Tweede Kamer 
voor het CDA. Ook diende ik van 2005 tot 
2010 als beroepsofficier bij de Koninklijke 
Landmacht. In 2008 ben ik als pelotonscom-
mandant pantserhouwitser uitgezonden 
naar Uruzgan, Afghanistan.”

Waarom vindt u dat de provincie zich moet 
inzetten voor klimaatadaptatie? 

“Het is belangrijk om een toekomstbesten-
dige en waterveilige regio te zijn. Het extre-
mere weer zorgt ook in onze provincie voor 
uitdagingen. Flinke plensbuien zetten kel-
ders blank of zorgen voor akkers die te nat 
zijn. Soms binnen enkele weken gevolgd 
door langdurige droogte en hitte, met meer 
risico op natuurbranden of gezondheids-
klachten bij mensen tot gevolg. Samen met 
bewoners, waterschappen, gemeenten, 
bedrijven en maatschappelijke organisaties 
zijn we aan de slag om beter voorbereid te 
zijn op de gevolgen van extremer weer.”

Wat doet de provincie Utrecht aan kli-
maatadaptatie?

“De provincie heeft in een programma de 
ambities en de te nemen stappen voor kli-
maatadaptatie uitgewerkt. Klimaatadaptatie 
is daarmee een vast onderdeel van het 
provinciale beleid geworden. Met instem-
ming van Provinciale Staten investeren we 
vier miljoen euro in maatregelen om beter 
voorbereid te zijn op de gevolgen van ex-
tremer weer. De provincie vindt het bijvoor-
beeld belangrijk dat woningen, kantoren en 
infrastructuur anders aangelegd worden, ter 
voorkoming van wateroverlast en hit-
testress. 
De uitwerking van de genoemde ambities 
zien we niet alleen terug in grote projecten, 
maar ook in praktische initiatieven. Denk 
aan een voorbeeld zoals de Heuvelrugtui-
nen. In dat project zijn inwoners zelf aan de 
slag met klimaatadaptatie. Een Heuvelrug-
tuin bestaat voor minstens zestig procent 
uit groen. De Heuvelrugtuinen zijn van 

meerwaarde, omdat water makkelijker de 
grond in kan bij veel regen en het groen voor 
verkoeling zorgt bij hitte. Het gebied raakt 
zo beter bestand tegen de invloeden van 
droogte aan de ene kant en wateroverlast 
aan de andere kant.   
Ook kijken we samen met de landbouwsec-
tor naar klimaatadapatie. Onafhankelijke 
plattelandscoaches adviseren onze Utrecht-
se boeren over het vormgeven van de in-
novaties in hun bedrijf, waarbij oog is voor 
de gevolgen van extremer weer. Als provin-
cie vinden we het belangrijk dat de platte-
landscoaches in hun adviezen de kansen en 
risico’s hiervan goed meenemen.” 

Wat zouden de lezers van Het Beginsel zelf 
kunnen bijdragen aan klimaatadaptatie 
en wat kan de provincie hierin voor hen 
betekenen? 

“Klimaatadaptatie vraagt enerzijds om een 
brede aanpak, maar zit anderzijds in de 
kleine dingen die mensen zelf in de tuin of 
op het balkon kunnen doen. Een pijler in ons 
Programma Klimaatadaptatie is daarom het 
bewuster maken van inwoners, organisaties 
en bedrijven van het feit dat zij kunnen 
bijdragen aan een klimaatbestendige woon- 
en werkomgeving. Dat kan door meer 
ruimte te maken voor beplanting, het opvan-
gen van regenwater of door meer schaduw 
te creëren. Via het project Groen aan de 
Buurt kunnen inwoners subsidie krijgen voor 
een vergroening in hun buurt. De subsidie 
is aan te vragen via https://www.provincie-
utrecht.nl/onderwerpen/natuur/agenda-
vitaal-plat teland/subsidies-voor-het-
platteland#vergroenen_leefomgeving.” 
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Praktijkvoorbeelden klimaatadaptatie (1)

Van onderop: Groen aan de buurt in heel 
Utrecht 
Klimaatadaptatie begint bij een betrokken 
buurt. Dat vinden in ieder geval de initiatief-
nemers van Servicepunt Groen aan de Buurt, 
dat gesteund wordt door de provincie. De 
bedoeling van het initiatief is dat mensen 
die met het idee spelen om hun omgeving 
groener te maken door het Servicepunt 
ondersteund worden. Ze kunnen geholpen 
worden om de weg te vinden naar financie-
ringsbronnen, bij het opstellen van een goed 
uitvoeringsplan en door in contact te komen 
met initiatieven in andere gemeenten of 
buurten die al veel verder zijn. Er zijn in de 
afgelopen periode al verschillende initiatie-
ven ondersteund. Zo zijn er in het verleden 
in Woudenberg twee vlindertuinen aange-
legd en is er in Eemnes een bijenlint gerea-

liseerd door het dorp. Op dit moment wor-
den er vooral in De Ronde Venen stappen 
gezet. Op verschillende plekken wordt ge-
werkt aan meer bloemen in de buurt, soms 
inclusief een bankje om van de bloemen te 
genieten. Op de website worden niet alleen 
gemeenten, maar ook individuele burgers 
geënthousiasmeerd om een van de ideeën 
die op de site genoemd zijn zelf op te pak-
ken. Ook geïnteresseerd? Kijk dan op www.
groenaandebuurt.nl. 

Verder onderzoeken: circulair water in 
Nieuwegein 
In de binnenstad van Nieuwegein (City West) 
wordt onder leiding van kennisinstituut KWR 
en in samenwerking met gemeente, water-
schap, de provincies en projectontwikke-
laars een nieuw waterconcept ontwikkeld. 
Het idee achter dit project is om helemaal 
aan het begin van een nieuwe binnenstede-
lijke ontwikkeling integraal na te denken 
over de waterberging. Alle kansen, zowel op 
het dak als op straatniveau en in de onder-
grond worden in kaart gebracht. De bedoe-
ling is dat het (regen)water dat in het gebied 
terecht komt ook in het gebied zelf wordt 
verwerkt en gebruikt. Het systeem dat wordt 
ontwikkeld moet extreme neerslag kunnen 
verwerken, maar ook droge perioden. De 
kennis die in dit project wordt opgedaan 

moet straks breed in de provincie en in 
Nederland worden benut.

Bestaand dorp: rioolstelsel Amerongen
De gemeente Utrechtse Heuvelrug heeft 
met het project Amerongen Regenwater-
proof laten zien dat ook in een bestaand 
dorp veel mogelijk is. Tegelijk met de ver-
vanging van de verouderde riolering in de-
len van het dorp Amerongen werden meteen 
ook voorzieningen aangelegd om het regen-
water af te koppelen van het riool. Op ver-
schillende plekken zijn infiltratiebuizen en 
wadi’s aangelegd om regenwater op te 
vangen en langer vast te houden. Als de 
wadi’s helemaal vol zijn gelopen, stroomt 
het regenwater ondergronds naar de uiter-
waarden. Ook is een watervoorraadreservoir 
gerealiseerd. Dit water kan in droge perio-
den weer worden ingezet. Kortom, minder 
druk op het riool, minder wateroverlast en 
een betere inzet van het regenwater. En dan 
ziet het er in de uitvoering ook nog zo mooi 
uit dat de gemeente er bankjes bij heeft 
gezet, zodat mensen er van het resultaat 
kunnen genieten. 

Meer informatie over deze projecten: www.
groenaandebuurt.nl, www.kwrwater.nl en 
www.klimaatadaptatienederland.nl. 

We belichten in dit artikel een 

aantal praktijkvoorbeelden van 

klimaatadaptatie vanuit het 

perspectief van de provincie. 

Frans Hazeleger

ACHTERGROND
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Bloemperken langs Boldershof 

In gesprek met de SGP-bestuurder  

Op de vorige bladzijde interview-

den we de gedeputeerde van onze 

provincie, op deze bladzijde een 

interview met onze SGP-bestuur-

der van Waterschap Vallei & 

Veluwe. Hij reflecteert op het 

onderwerp vanuit zijn eigen 

expertise in het waterschapsbe-

stuur. 

 
De redactie

Kunt u zich kort voorstellen aan de lezers 
van Het Beginsel? 

“Ik ben Bert van Vreeswijk en heemraad van 
Waterschap Vallei en Veluwe (WVV). In 1998 
ben ik gestart in het bestuur van Waterschap 
Vallei en Eem. Vanaf 2010 ben ik heemraad 
van dit waterschap (dagelijks bestuurder). Dit 
ben ik na de fusie met Waterschap Veluwe 
gebleven. WVV strekt zich uit van Eemnes 
tot Brummen en van Rhenen tot Oldebroek. 
Er is geen waterschapsfonds; we heffen voor 
onze taken onze eigen belastingen.”

Wat doet het waterschap Vallei & Veluwe 
aan klimaatadaptatie? 

“Aangezien de Waterschapswet de zorg voor 
het watersysteem als taak opdraagt aan de 
waterschappen, behoort klimaatadaptatie 
tot de kerntaken van een waterschap. Dat 
betekent beschermen tegen overstromingen 
(door rivieren of randmeren), tegengaan van 
wateroverlast en bestrijden van droogte. 
Wat het eerste punt betreft: de dijken langs 
de Eem en de Zuidelijke Randmeren zijn 
getoetst op normen voor 2050 en daarop 
verbeterd. 
Als het gaat om wateroverlast en droogte is 
het goed je te realiseren dat het probleem 

niet zozeer de jaarlijkse hoeveelheid neer-
slag is, de  tijd, plaats en hoeveelheid van 
wat er neer valt. Het gaat om de waterbalans. 
Hoofdregel is daarom: infiltreren waar het 
valt. Voor vernatting van natuurgebieden 
(provinciaal beleid, uitvoering waterschap) 
is het van belang de haarvaten te gebruiken 
als waterberging en infiltratiegebied. WVV 
heeft hiervoor €700.000 subsidie (100%) 
uitgetrokken en er volgen waarschijnlijk 
volgend jaar meerdere miljoenen. De opvang 
van hemelwater en de zorg voor het grond-
water in het stedelijk gebied hoort bij de taak 
van de gemeente, maar in de praktijk zie je 

taken en opgaven soms door elkaar heen 
lopen. Grote vijvers binnen de bebouwde 
kom worden bijvoorbeeld vaak wel weer 
door het waterschap beheerd. Ons adagium 
“grensontkennend samenwerken” betekent 
dat we over alle waterfacetten meepraten, 
deskundigheid in huis hebben, maar daarna 
bepalen wie uitvoert en wie betaalt. Daarbij 
hanteren we het uitgangspunt dat taken 
uitgevoerd moeten worden tegen de laagste 
maatschappelijke kosten.” 

Waarin zou de provincie Utrecht wat meer 
voor uw waterschap kunnen betekenen als 
het gaat over klimaatadaptatie? 

“Een belangrijk punt waar de provincie het 
verschil kan maken is de drinkwatervoorzie-
ning. Drinkwater wordt een steeds groter 

onderwerp van discussie. Het gebruik voor 
consumptie en kort douchen is evident, maar 
het verdere gebruik is verspilling van geïn-
filtreerd water. Utrecht valt voor het grootste 
deel onder Vitens, dat alleen grondwater 
gebruikt als bron. Met Vitens hebben we 
structureel overleg over watergebruik en 
bronaanvulling (Epe). Voor Soestduinen zou 
je ook iets moeten bedenken. Drinkwater uit 
bronwater wordt schaars. Daar ligt een im-
mense opgave voor de provincie. De maat-
regelingen die in het kader van de warmte-
transitie genomen moeten worden (aardgas-
vrije wijken) kunnen zeer bedreigend zijn. 
Veel warmtesystemen hebben WKO nodig, 
wat leidt tot het prikken door waterafslui-
tende lagen in de bodem (bijv. Veenendaal). 
De strategische watervoorraad komt dan in 
gevaar en er kan ook een geweldige kweldruk 
ontstaan in lager gelegen gebieden (bijv. 
Woudenberg). Hier heeft de provincie een 
belangrijke taak om deze gevolgen te voor-
zien en te voorkomen.”

Wat zouden de lezers van Het Beginsel zelf 
kunnen bijdragen aan klimaatadaptatie? 

“Twee heel concrete suggesties: koppel je 
regenpijp af van het riool en haal de stenen 
uit je tuin. Het gebruik van een regenton 
heeft drie voordelen: er stroomt minder 
hemelwater weg, je ontkalkt het water voor 
je planten en er is minder oneigenlijk gebruik 
van drinkwater. Bij gemengde rioolstelsels 
vinden overstorten plaats met ernstige ver-
vuiling van het oppervlaktewater tot gevolg 
en het levert een onnodige belasting van 
riool en rioolzuiveringsinstallaties op. 
Ontstenen heeft een zeer sterk effect op 
hitte-stress die optreedt in hete zomers. Via 
“meet je stad” is duidelijk geworden dat in 
een stad als Amersfoort de temperatuur in 
versteend gebied 7 graden hoger is dan in 
een gebied met groen en bomen. Waar water 
en groen weer een grote plaats krijgen, ver-
betert het welbevinden van de mens. De 
mens leefde eerst in de hof. De gevallen 
mens zal zich niet beteren in deze omgeving, 
maar een goede natuurlijke omgeving is 
minder prikkelend.”

INTERV IE W

Praktijkvoorbeelden klimaatadaptatie (2)

Van onderop: groen Boldershof in 
Amersfoort 
Het eerste voorbeeld is een initiatief dat 
echt van onderop begon. Een aantal bewo-
ners van de Boldershof, een appartementen-
complex in Amersfoort, begon een aantal 
jaar geleden met het aanleggen van bloem-
perken langs de gevels van de Boldershof. 
Steeds meer bewoners sloten zich aan, er 
kwam een werkgroep, de gemeente en wo-
ningcoöperatie Portaal haakten aan en uit-
eindelijk kwam er een herinchtingsplan 
waarin ook waterschap Vallei & Veluwe 
meedacht. Bij de parkeerplaatsen is ruimte 
gemaakt voor bomen, een natuurlijke speel-
plek en veel bloemen en planten. Bewoners 

zijn geholpen om hun versteende tuinen om 
te zetten naar een groene en onderhouds-
vriendelijke tuin met een groene liguster-
haag in plaats van een schutting. Bovendien 
kregen ze een regenton aangeboden om 
minder drinkwater te hoeven gebruiken voor 
hun tuin. De Boldershof wordt vooral ver-
huurd aan mensen met een kleine beurs die 
met dit initiatief geholpen zijn om aandacht 
te hebben voor hun tuin en nu leven in een 
groenere buurt, waar het bovendien zomers 
minder warm is. Door de manier waarop dit 
initiatief van de grond is gekomen, is de 
sociale samenhang in Boldershof ook nog 
eens versterkt. Een win-win-win situatie 
voor iedereen dus!

Grote klus: Sterke dijk langs de Lek 
Het tweede voorbeeld van een klimaat-
adaptief project is het project Sterke Lekdijk, 
waaraan sinds 2017 wordt gewerkt en waar-
van de planning loopt tot 2029. De dijk langs 
de Lek moet over een lengte van 50 kilome-
ter worden versterkt om aan de geldende 
eisen te kunnen voldoen. Door de hogere 
waterstand en verzwakking van de dijk zijn 
er risico’s op ernstige verzwakking van de 
dijk. De belangrijkste opgave is daarom om 
de dijk steviger en stabieler te maken. Dat 
is echter niet het enige waaraan in dit project 
wordt gewerkt. Aan het begin van het project 
is de principiële keuze gemaakt om zo veel 
mogelijk opgaven rondom de dijk te combi-
neren. Het hele project is opgeknipt in zes 

planfases. Per fase wordt eerst gekeken wat 
het precieze probleem op dat stukje van de 
Lekdijk is en of er mogelijkheden zijn om 
zulke andere opgaven rondom de dijk met-
een op te pakken. Waterschap HDSR is trek-
ker van het project en doet de verkenning 
in samenwerking met betrokken gemeenten 
en de provincie. De trajecten Wijk bij Duur-
stede-Amerongen en Salmsteke (bij Jaars-
veld) worden op dit moment al opgepakt. 
Het traject Salmsteke is een mooi voorbeeld, 
omdat hier in de verkenningsfase heel zicht-
baar werd welke kansen er rondom zo’n 
dijkversterkingsproject opgepakt kunnen 
worden. In de verkenning is geconstateerd 
dat  meteen werk gemaakt kan worden van 
de veiligheid voor fietsers op de dijk, maar 
ook van recreatie en natuur in de uiterwaar-
den. Er wordt hier een natuurgeul aangelegd, 
met een afgescheiden deel waarin veilig 
gezwommen kan worden. Daarnaast wordt 
er ook ruimte gemaakt voor wandelroutes 
in de uiterwaarden. Om ook de cultuurhis-
torie nog te versterken wordt een oude 
kleiput hersteld in de dijkvoet. Kosten van 
dit trajectdeel zijn ruim €5,5 miljoen, maar 
dan ligt er dus niet alleen een versterkte dijk, 
maar zijn er ook nog andere (provinciale) 
doelen bereikt. In de politiek heten dat 
‘meekoppelkansen’.

Meer informatie over de projecten: https://
www.amersfoortrainproof.nl/boldershof-
vergroend en www.hdsr.nl. 

 

Twee voorbeelden van klimaat-

adaptatie vanuit het perspectief 

van Waterschap Vallei & Veluwe 

(WVV) en Hoogheemraadschap de 

Stichtse Rijnlanden (HDSR). Eén 

voorbeeld van een klein binnen-

stedelijk initiatief. Eén voorbeeld 

van een groot project. 

Frans Hazeleger

ACHTERGROND
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“Heel blij waren we, toen we halverwege 
2019 hoorden dat er een particuliere buslijn 
onze kinderen rechtstreeks naar De Driestar 
in Gouda zou brengen. De veiligheid (ieder 
kind heeft een eigen stoel), de beslotenheid 
(alleen kinderen van de Driestar) en de per-
soonlijke klik die onze kinderen hebben met 
de vaste buschauffeur waarderen wij enorm! 
Maar, door de wegvallende steun vanuit de 
provincie is het wel een stuk duurder dan 
hoe het vroeger was. De kosten lopen elk 
jaar op en we maken ons echt zorgen of het 
financieel haalbaar blijft voor veel gezinnen. 
Zeker als er meerdere kinderen tegelijkertijd 
op de Driestar zitten. We hopen en bidden 
dat het financieel mogelijk blijft om een 
principiële schoolkeuze te kunnen maken.”

Familie Peters, Oud Aa, Breukelen

Familie Peters

“Wij hebben 2 van onze kinderen in Gouda 
op een Christelijke school zitten en bewust 
hiervoor gekozen. Ze reizen met een school-
bus van Wilnis rechtstreeks naar school. 
Daar zijn we heel blij mee dat dit zo kan. De 
kosten van de bus zijn best prijzig en aan de 
hoge kant, we hopen op donaties zodat er 
ook kinderen naar deze school kunnen die 
financieel minder te besteden hebben.” 

Cor en Ester Smit, Vinkeveen

Eigen leerlingenvervoer
ACHTERGROND

Vervoer naar de Driestar. Het was 

voor ouders uit plaatsen als Wilnis 

e.o. jarenlang goed geregeld via 

een speciale OV-verbinding, een 

scholierenlijn. Totdat ze eind mei 

2018 het bericht kregen dat de bus 

vanuit Noord-Oost-Utrecht voort-

aan zou stoppen in Woerden. Hoe 

gaat het nu met het vervoer naar 

het Driestar-college?

 
Frans Hazeleger

Tijdelijk succes

Het was voor veel ouders fors schrikken: ze 
kregen mei 2018 te horen dat hun kinderen 
voortaan niet meer met de bus naar de Drie-
star in Gouda zouden kunnen gaan. De bus 
vanuit onder andere Wilnis e.o. stopt voort-
aan in Woerden, daar kunnen de scholieren 
overstappen op de trein naar Gouda. Voor 
de SGP was het nieuws destijds aanleiding 
om samen met de ChristenUnie een motie 
voor te bereiden voor de Statenvergadering 
van 11 juni, om dit besluit van Syntus terug 
te laten draaien. Uiteindelijk hebben we 
deze motie om moeten zetten naar een 
aantal vragen, omdat er onvoldoende steun 
leek te komen voor de motie. In september 
van dat jaar stuurden we samen met de 
ChristenUnie een brief aan GS met een 
dringende oproep de scholierenlijn 646/647 
te behouden. Naar aanleiding van onze be-
richten hierover op social media werd GS 
overspoeld met tientallen mails van ouders 
die zich zorgen maakten over het verdwijnen 
van deze lijn. Het college maakte daarop 
bekend dat de lijn tot de zomervakantie van 
2019 behouden zou blijven. 

Politiek onhaalbaar 

In de discussies in de Staten over dit onder-
werp bleek dat voor veel partijen die het OV 
normaal een warm hart toedragen een uit-
zondering geldt voor verbindingen met re-
formatorische scholen. Statenleden refe-
reerden aan de reformatorische opvatting 
over het huwelijk als uniek verbond tussen 
man en vrouw om hun verzet tegen deze 
buslijn te motiveren. In die politieke context 
was het niet mogelijk om te kunnen doen 
wat we graag wilden: deze noodzakelijke 
maatschappelijke voorziening, waarvan 
honderden inwoners van onze provincie al 
gebruik hebben gemaakt, ook na de zomer 
van 2019 in stand te houden. Ook in de co-
alitie-onderhandelingen bleek het voor ons 
belangrijke punt politiek onhaalbaar. 

Maatschappelijk initiatief

Sinds schooljaar 2019/2020 verzorgt Stich-
ting leerlingenvervoer KVV het leerlingen-
vervoer vanuit omgeving Kamerik, Vecht en 
Venen naar het Driestar college. In het eerste 
seizoen maakten 99 leerlingen van het ver-
voer gebruik. In het huidige tweede seizoen 
wordt gereden met 88 leerlingen, een dub-
beldekker vol. Dat is veel minder dan de 
150-160 leerlingen die voorheen gebruik 
maakte van de provinciale vervoersvoorzie-
ning. Leerlingen uit de omgeving Woerden 
zijn bijvoorbeeld gaan fietsen, waardoor de 
kosten van een busverbinding over veel 
minder gezinnen verdeeld moet worden. 
Voor ouders is de vervanging intussen be-
hoorlijk prijzig. Kostte het vervoer via de 
provincie in 2019 nog €780,- per jaar, in 
2019/2020 kostte het vervoer €1277,50, in 
2020/2021 zelfs €1305. De verwachting is 
dat het ook komend seizoen weer meer 
wordt. Sommige ouders hebben meerdere 
kinderen die met de bus mee moeten. Daar 
komt bij dat de kosten in de lockdown peri-
oden niet lager waren. Ouders hadden het 
vervoer al betaald en de bus moest iedere 
dag rijden, soms maar voor een handjevol 
leerlingen. De kosten blijven dan uiteraard 
wel hetzelfde. 

Zorgen

De initiatiefnemers hebben al met al grote 
zorgen over het voortbestaan van het leer-
lingenvervoer en de betaalbaarheid ervan. 
Wilt u een bijdrage leveren aan dit school-
vervoer, zodat de kosten behapbaar blijven 
voor de gezinnen in het Noordoosten van 
onze provincie, maak dan uw bijdrage over 
op Rekeningnummer: 
NL36RBRB0782961657 t.n.v. Stichting Leer-
lingenvervoer KVV.

Komend seizoen 

weer meer kosten.

Ervaringsverhalen... 

BE STU UR

Even bijpraten...

Afhankelijk

Onze samenleving wordt na ruim een jaar 
nog steeds beheerst voor de gevolgen van 
het coronavirus. Heel duidelijk zien we 
hierin dat wij als mensen niets voor elkaar 
krijgen en dat we in alles geheel afhankelijk 
zijn van God. Hoe nodig en vruchtbaar om 
dat in verootmoediging te erkennen en te 
belijden. Allereerst voor onszelf, maar ook 
voor ons volk en onze overheid

Jaarvergadering

In het vorige nummer van het Beginsel heb-
ben we aangekondigd dat de jaarvergade-
ring plaats zou vinden op 12 april. Gezien 
de verlenging van de avondklok zag het 
bestuur zich genoodzaakt deze vergadering 
tot nader order uit te stellen. De nieuwe 
datum is vastgesteld op D.V. 8 juli.

Namens het bestuur, Wim Verweij
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